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 یک حاشیه دیگر
 برای عنابستانی

نماینده سبــزوار در رابطه با اخباری 
مبنی بر استفاده اعضای خــانواده اش از 
رانت واکنش نشان داد و گفت: همه بدانند 
که هیچ یک از بستگان درجه یک و دو من 
در سبزوار ساکن نیستند و اگر هم باشند 
هیچگاه از هیچ رانتی بهره مند نخواهند 
شد، عزم ما برای ساختن ایران عزیز در 
سلامـــت و شفافیت همچنان مستحکم 
خواهد بود. علــی اصــغر عنابستانی در 
مطلبی در استوری صفحه اینستاگرام 
خود نوشت: »شنیــده ام رسانه ای محلی 
در سبزوار گفته خواهــر من که در حال 
ساخت و ساز در سبـــزوار است تخفیف 
میلیونی از کمیسیون ماده صد گرفته! هر 
چند دفتر ما تکذیبیه رسمی را منتشر 
کرده اما خوب است خودم هم تاکید کنم 
که؛ این تهمت ها و دروغ پراکنی های پیاپی 
و مکرر و تمام نشدنی خللی در عزم ما برای 
خدمت به مردم و مقابله قاطع با فساد ایجاد 
نخواهد کرد! همه بدانند که هیچ یک از 
بستگان درجه یک و دو مـــن در سبزوار 
ساکن نیستند و اگــر هم باشند هیچگاه 
از هیچ رانتی بهره مند نخواهند شد! عزم 
ما برای ساختن ایران عزیز در سلامت و 
شفافیت همچنان مستحکم خواهد بود.«

 تحقق همه اهداف 
سه سفر سرزده رئیسی

تکذیب شایعه فوتی و مجروح 
در رزمایش »فاتحان خیبر« 

معاون اجرایی رئیس جمهور با بیان 
اینکه همه اهداف سه سفر سرزده رئیس 
جمهور محقق شده است، گفت: بخش 
قابل توجـــهی از اعتبارات آنــها هم 
در سنـــوات آیــنده در لوایح بودجه 
پیش بینی خواهد شد تا این سدها به 
بهره برداری برسد و مردم از منافع این 
پروژه ها استفاده کافی و وافی را به عمل 
آورند. صولت مرتضوی با اشاره به اینکه 
رئیس جمهور دستور دادند تا منابع لازم 
پیش بینی شــود خاطرنشان کرد: هم 
منابع بــلاعوض و هـــم تسهیلات 
بانکی باید در اختیار دستگاه اجرایی 
قرار بگیرد، تا قبل از فصل سرما بخش 
اعظمی از مردم بتوانند در منازلشان 
سکنی کنند، لذا رئیس جمهور دستور 
بازگشت بیشتر حادثه دیدگان سی 
سخت به خانه هایشان تا قبل از فصل 
سرما را صادر کردند. وی با اشاره به 
اینکه از یک میلیون مسکنی که قرار 
است در دولت احداث شود، ۹ هزار واحد 
برای جوانان استان کهگیلویه و بویر 
احمد احداث خواهد شد، افزود: در این 
سفر تصمیم گرفته شد از یک میلیون 
واحد مسکونی که بناست وزارت راه و 
شهرسازی احداث کند، حدود ۹ هزار 
واحد مسکونی ظرف یک سال آینده 

زمین آن تامین شود. 

فرمانده قرارگاه منطقه ای شمالغرب 
نیروی زمینی ارتش با تکذیب شایعات 
و دروغ افکنی معاندان و بدخواهان در 
خصوص رزمایش فاتحان خیبر گفت: 
هیچ سانحه، فوتی و مجروحی در این 
رزمایش نداشتیم و خبر های منتشر شده 
و شایعات در این خصوص بی اساس است. 
امیر حاجیلو در ارزیابی رزمایش فاتحان 
خیبر گفت: این رزمایش مرحله تکمیل 
آموزش های مشابه میدانی و جنگی و به 
نوعی ارزیابی آمادگی نیرو ها، یگان ها و 
مدیریت فرماندهان بود.وی افزود: در این 
رزمایش از پهپاد های ویژه ارتش رونمایی 
و مورد استفاده قرار گرفتند. فرمانده 
قرارگاه منطقه ای شمالغرب نیروی زمینی 
ارتش گفت: استقرار ۱۵ یگان در کمتر 
از ۴۸ ساعت در منطقه رزمایش فاتحان 
خیبر رکورد جابجایی نیرو های نظامی 
بود. امیر حاجیلو پیام رزمایش فاتحان 
خیبر به کشور های همسایه و دوست را 
صلح و امنیت منطقه و دوستی عنوان کرد 
و گفت: دشمنان و رژیم صهیونیستی نیز 
که باعث ناامنی هستند و قصد ایجاد تنش 
و تفرقه در منطقه را دارند پیام خود را از 

این رزمایش دریافت کردند. 

سـرمقــاله

امروزه در دنیای مدرن هیچ کشوری نمی تواند با قطع 
رابطه با کشورهای دیگر حیات خود را ادامه دهد. از ابتدای 
انقلاب که با کشورهایی مثل آمریکا قطع رابطه کردیم 
تاکنون بهره و نصیبی طرفین نبرده اند. پول های ما در دنیا 
بلوکه شده و کشور با مشکلات اقتصادی و مردم با کوچک 
شدن سفره خود مواجه شده اند. هرچند که اگر قرار بود با 
آمریکا ارتباط نداشته باشیم نباید با کشورهای شرقی نیز 
ارتباط می گرفتیم تا شعار نه شرقی، نه غربی در کمیت 
و کیفیت رعایت شود. اگر بخواهم به سابقه کشورها نگاه 
کنیم، کشورهای دیگری هم به ملت ایران ظلم کرده اند. اگر 
امروز نتوانیم با کشورهای مختلف از درتعامل و مذاکره وارد 
شویم، رفع تحریم ها و حل مشکلات مالی و بانکی سخت 
خواهد شد. لذا باید ارتباطات خود را بر اساس عزت و منافع 
ملی با کشورهای مختلف دنیا برقرار کنیم. قطع ارتباط با 
هیچ کشوری در دنیا به سود ما نیست. هیچ کشوری را پیدا 
نمی کنید که بدون تعامل با دنیا بتواند امورات خود را خوب 
پیش ببرد. اکنون کشورهای مختلف با هم به داد و ستد 
مشغولند و از طریق تعاملات دو یا چند جانبه منافع کشور 
خود را در احسن وجه تامین می کنند. کمتر کشوری است که 
امروز ارتباط تجاری و اقتصادی با اروپا و آمریکا نداشته باشد. 
چنانکه از همین کشورهای آسیایی شاهدیم که محصولات 
چین و ژاپن در آمریکا بسیار است. بر همین اساس اینها 
توانستند از ارتباط درست و هوشمند با بهره اقتصادی خود 
را ببرند، صنعتی شوند و ذره ای هم از منافع ملی خود عقب 
ننشینند. این کشورها اگر می خواستند که با قطع رابطه 
حیات سیاسی خود را حفظ کنند، شاید به اینجایی که 
اکنون هستند، نمی رسیدند. به همین جهت به نظر می رسد 
که در سیاست خارجی کشومان باید براساس حفظ عزت 
ایرانی بنشینیم  و با دنیا تفاهم و گفت و گو کنیم و اولین قدم 
هم در راستای لغو تحریم ها باشد. هرچه این مساله به تاخیر 
بیفتد فشار بر مردم بیشتر خواهد شد. اکنون در دولت جدید 
که بیش از یک ماه است روی کار آمده متاسفانه قیمت ارز 
روز به روز بالا می رود، تورم بیشتر می شود وگرانی بر مردم 
فشار می آورد. در حالی که این مجلس و دولت شعارهای 
پرطمطراق اقتصادی می دادند که مشکلاتی را از دوش 
مردم بردارند و کم کنند اما متاسفانه این مهم تا کنون حاصل 
نشد. بزرگترین ضربه ای که در منطقه خوردیم زمانی بود که 
عده ای افراطی به سفارت عربستان حمله کردند. این اتفاق 
باعث شد که کشور به جهت دیپلماتیک و روابط اقتصادی با 
این کشور دچار مشکلاتی شود. در حالی که امروز دنیا؛ دنیای 
گفت و گو و مذاکره است و نباید این چنین رویکردهای 
غیر قابل توجیه در پیش گرفته شود. دولت جدید نیز اگر 
می خواهد موفقیتی در صحنه روابط بین الملل حاصل کند 
باید به سمت وسوی تعامل و گفت و گو با سایر کشورها 

حرکت کند.

رفع تحریم ها با تعامل و مذاکره 

اعلام جزئیات طرح شفافیت آرای نمایندگان  
آراي نمایندگان »شفاف« نمي شود 
  قالیباف: نمایندگان به طرح شفافیت رای دهند

آرمان ملی: طـرح شفافیت آرای نماینـــدگان 
سرنوشت عجیبی دارد. طرحـی که از مجلس دهم 
مطرح و بارها اصلاح شد اما هنوز به نتیجه نرسیده 
است. دیروز  رئیس قوه مقننه یادآور شد: باید این 
نوید را بدهم که مجلس یازدهم تصمیم دارد به زودی 
اقدام مهمی را به سرانجام برساند؛ در هفته های آتی 
بررسی مجدد طرح شفافیت آرای نمایندگان در 
دستورکار قرار خواهد گرفت، مراحل اصلاح این 
طرح با اعمال نظر نمایندگان در کمیسیون آئین نامه 
داخلی به پایان رسیده و به رأی نمایندگان گذاشته 
خواهد شد و اگر این طرح تصویب شود، مجلس 
در مقایسه با تمامی دستگاه های اداری کشور در 
عرصه شفافیت، روندها و فرآیندها فاصله غیرقابل 
مقایسه ای پیدا خواهد کرد. محمد باقر قالیباف با 
یادآور اینکه هدف این طرح این است که علاوه بر 
شفافیت آرای نمایندگان، حوزه های بسیار مهم و 
فرآیندهای تصمیم سازی مجلس را نیز شفاف کند، 
افزود: در صورت تصویب نهایی این طرح جلسات 
کمیسیون ها به صورت علنی برگزار و برای پخش 
جلسات از طریق صدا و سیما بستر قانونی فراهم 
خواهد شد؛ حاضران، غایبان و آرای نمایندگان 
در جلسات کمیسیون ها به صورت عمومی منتشر 
می شود و جلسات بررسی طرح ها و لوایحی که 
مطابق اصل ۸۵ قانون اساسی در کمیسیون های 
تخصصی و یا مشترک مورد بررسی و یا تصمیم گیری 
قرار می گیرند به صورت علنی برگزار خواهد شد. 
قالیباف یادآور شد: همچنین گزارش ماموریت های 
کاری نمایندگان و مشروح مذاکرات طی یک ماه 
در اختیار عموم قرار خواهد گرفت و سایر موارد نیز 
به تفسیر در متن این طرح آمده است و از تمامی 
دلسوزان و پیگیران بحث شفافیت درخواست 
می شود که تمامی جوانب طرح را مدنظر قرار دهند 
و نتایج مهم این میزان شفافیت در فرآیندهای کاری 
مجلس را در سطح جامع تبیین کنند. رئیس مجلس 
شورای اسلامی ادامه داد: امیدوارم نمایندگان نیز به 
این طرح مهم و ضروری رأی دهند و اگر نظر اصلاحی 
دارند در بررسی جزئیات نظراتشان را پیگیری کنند 
و با رأی خود مجلس را در عرصه شفافیت پیشتاز 
نهادهای قانونی کشور سازند. وی افزود: مجلس 
یازدهم شفاف سازی را از خود آغاز کرده بنابراین 
جهت گیری اقدامات این مجلس در امور قانونگذاری 
و نظارت به گونه ای خواهد بود که همه دستگاه های 
اداری کشور به سمت شفافیت و مدیریت تعارض 

منافع پیش بروند.
 شفافیتی با نتیجه مبهم!

برای نخستین بار بحث شفافیت آرا از سوی 
نماینـدگان در مجلـــــس دهم مطرح شد. آذر ۹۶ 
محمدجواد فتحی، نماینده تهران در مجلس دهم، 
این طرح را ارائه و تأکید داشت که هر نماینده باید 
مسئولیت رأی خود را برعهده بگیرد. این طرح اما تا 
یک سال بعد توجه اصولگرایان را هم به خود جلب 
 FATF کرد. آنها در آستانه بررسی لوایح مرتبط با
خواستار شفافیت رأی شدند و حتی طرحی هم در 
این زمینه ارائه کردند همین شرایط باعث شد تا طرح 
شفافیت با ۱۶۰ امضا در صحن علنی تنها ۵۹ موافق 
داشته باشد. این اتفاق منجر به انتقادهای گسترده 
به مجلس دهم شد و درنهایت نیز طرح شفافیت 
با وجود داشتن پشتوانه کارشناسی تصویب نشد؛ 
البته مجلس دهم در واکنش به انتقادها، طرحی 
با موضوع شفافیت همه نهادهای سیاست گذار و 
تصمیم گیر تدوین کرد که شامل شورای نگهبان و 
مجمع تشخیص مصلحت نظام می شد اما در سکوت 
خبــری از دستور کار مجلس خارج شد. نمایندگان 
مجلس یازدهم در حالی که با شعار »شفافیت 
آرای نمایندگان« به پارلمان رسیدند و با نطق های 
آتشین، خود را مدافع اصلی شفافیت تلقی کردند، 
اما پس از کش و قوس های فراوان با طرح اصلاح 
موادی از قانون آئین نامه داخلی مجلس تحت عنوان 
»شفافیت آرای نمایندگان« در نشست علنی روز 
چهارشنبه ۱۵ بهمن مخالفت کردند که با واکنش 
کاربران فضای مجازی روبه رو شد. پس از اعمال 
فشار بر نمایندگان برای موافقت با طرح، مجدداً 
طرح شفافیت آرا به کمیسیون آئین نامه داخلی 
مجلس ارجاع داده شد تا نظرات مخالفان این طرح به 
صورت دقیق تر بررسی شود. پس از گذشت دو سال 
از آغاز مجلس یازدهم در حالی که نمایندگان سعی 
داشتند تصمیم گیری در خصوص طرح صیانت 
به بهانه استناد به اصل ۸۵ قانون اساسی را به دور 
از رسانه ها و در کمیسیون بررسی و تصویب کنند، 
مجددا موضوع شفافیت آرای نمایندگان مطرح شد. 
سوم مرداد مالک شریعتی نیاسر نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی، در صفحه شخصی خود 
در توئیتر، نوشت: »خلاصه پیگیری ها درباره طرح 
 شفافیت: روزهای اول، در مشورت با دکتر امیرآبادی 
)مسلط به آیین نامه(، پیش نویس طرح را نوشتم. با 
سه همکارم )نجابت، متفکرآزاد و ایزدخواه( تا ساعت 
یک بامداد متن را نهایی کردیم. در جلسه بعد صحن 
علنی، امضای ۱۷۶نماینده را اخذ و طرح را تقدیم 
هیات رئیسه کردیم .چون هنوز طرحی در دستور 
نبود، برای بررسی دقیق، طرح به صورت عادی 
ثبت، به سرعت اعلام وصول و به  کمیسیون آیین 
نامه ارجاع شد. به عنوان نماینده طراحان، تقریبا در 
همه جلسات کمیسیون و نیز مرکز پژوهش ها شرکت 
کردم. گزارش بسیار خوب کمیسیون، فردای روز پر 
التهاب رد کلیات بودجه ۱۴۰۰ به صحن علنی آمد. 
در رای گیری کلیات طرح، تنها ۳ رای کمتر از دوسوم 
حدنصاب لازم را کسب کرد. بلافاصله درخواست 
بیش از ۱۰۰ نماینده برای بازگشت به دستور، ارائه و 
تصویب شد. طبق تبصره ۱ ماده ۱۰۰، رای گیری شد 
تا در اولویت صحن قرار گرفته، به صورت دوشوری 
بررسی شود. با بیش از ۷۰درصد تصویب شد و به 
کمیسیون بازگشت.  اول  طرح شفافیت در دستور 
کمیسیون قرار گرفت، اما طرح دوفوریتی آقای 
صباغیان )الزام دولت به پاسخگویی تذکر نمایندگان( 
طبق آیین نامه اولویت یافت و الان به صحن رسید. 
شفافیت دوباره در دستور کار این هفته کمیسیون 
آیین نامه قرار گرفته است. امیدوارم نهایی شده، 

پیش از رای اعتماد، تصویب شود.«

گــــزارش

مقام معظم رهبری صبح یکشنبه در ارتباط 
تصویری بــا مـــراسم مـــشترک دانش آموختگی 
دانشجویان دانشگاه های افسری نیروهای مسلح 
در دانشگاه افسری امام حسین )ع(، این نیروهای 
پرافتخار را »قلعه مستحکم امنیت ملت سربلند 
ایران و میهن مقتدر و عزیز« خواندند و افزودند: 
دخالت بیگانگان در منطقه مایه اختلاف و خسارت 
است و همه مسائل و حوادث باید بدون دخالت 
بیگانه و با الگوپذیری کشورهای منطقه از اقتدار و 
عقلانیت ایران و نیروهای مسلح جمهوری اسلامی 
حل شود.  حضرت آیت ا... خامنه ای با ابراز امیدواری 
برای توفیق دانش آموختگان و ارتقای جوانان 
نیروهای مسلح در مکتب و دانشگاه حسینی، به 
ملت ایران به خاطر داشتن جوانان مؤمن، صالح، 
شجاع و دارای عزم و بصیرت تبریک گفتند و 
افزودند: فرماندهان عزیزی که جوانان میهن را 
اینگونه تربیت می کنند، شایسته افتخار و تقدیرند. 
فرمانده کل قوا با اشاره به تحقق فرموده امیرمؤمنان 
درباره نیروهای مسلح افزودند: به فضل الهی، 
نیروهای مسلح ایران امروز به معنای واقعی کلمه 
سپر دفاعی ملت و کشور در مقابل تهدیدهای 
سخت دشمنان بیرونی و درونی هستند. حضرت 
آیت ا... خامنه ای سربازی ملت ایران را موجب 
سرافرازی و عزت دانستند و گفتند: آمادگی برای 
دفاع از ملت ایران و هویت اسلامی، ملی و انقلابی 
کشور افتخار بزرگ نیروهای مسلح است. ایشان 
امنیت را زیرساخت اساسی همه فعالیت های 
ضروری برای پیشرفت کشور برشمردند و با مهم 
خواندن تحقق امنیت کشور بدون تکیه بر بیگانگان 
افزودند: این مسأله البته برای ملت ایران عادی است 
اما کشورهای مختلف حتی کشورهای اروپایی 
از این مشکل رنج می برند. مقام معظم رهبری به 
بگو مگوهای اخیر اروپا و آمریکا اشاره کردند و 
گفتند: برخی اروپایی ها، اقدام آمریکا را خنجر از 
پشت خواندند و به نوعی گفتند اروپا باید بدون 
اتکا به ناتو و در واقع به آمریکا، مستقلا امنیت خود 
را تأمین کند. حضرت آیت ا... خامنه ای گفتند: 
وقتی کشورهای اروپایی به علت اتکا به آمریکا، 
یعنی کشوری که با اروپا مخالف هم نیست در 

تحقق امنیت پایدار احساس کمبود می کنند، 
حساب کشورهای دیگر که نیروهای مسلح خود را 
تحت کنترل آمریکا و دیگر بیگانگان قرار داده اند، 
مشخص است. ایشان تأمین امنیت با تکیه بر 
دیگران را فقط یک توهم خواندند و گفتند: کسانی 
که به این توهم دچارند سیلی آن را به زودی خواهند 
خورد، چراکه دخالت مستقیم یا غیرمستقیم 
بیگانگان در امنیت و جنگ و صلح هر کشوری، 
فاجعه ای مصیبت بار است. مقام معظم رهبری 
با تجلیل از اقتدار و سربلندی نیروهای مسلح در 
آزمایش های بسیار مهم و دشوار به ویژه جنگ 
تحمیلی ۸ ساله گفتند: اقتدار نیروهای مسلح به 
مسائلی نظیر آموزش ها، ابتکارات و پیشرفت های 
علمی، تجهیزات و انضباط سازمانی وابسته است 
اما مهمترین عامل اقتدار نیروهای مسلح، روحیه، 
معنویت و مسائل دینی و اخلاقی است. حضرت 
آیت ا... خامنه ای خروج ارتش مجهز و بدون روحیه 
اخلاقی و معنوی آمریکا از افغانستان را نمونه ای از 
نتایج اقتدار ظاهری و نه واقعی خواندند و گفتند: 
آمریکایی ها ۲۰ سال قبل برای سرنگونی طالبان به 
افغانستان لشکرکشی کردند و در این اشغالگری 
طولانی مدت، کشتار  و جنایت و خسارات فراوانی به 
بار آوردند اما بعد از این همه هزینه مادی و انسانی، 
حکومت را به طالبان دادند و خارج شدند که این 
واقعیت برای همه کشورها درس آموز است. مقام 
معظم رهبری اوضاع ارتش آمریکا هنگام خروج 
از افغانستان را نشان دهنده ماهیت واقعی این 

ارتش دانستند و گفتند: آن تصاویر هالیوودی از 
ارتش آمریکا و کشورهای امثال او، فقط نمایش 
است، چراکه ماهیت واقعی آنها همین است که در 
افغانستان دیده شد. حضرت آیت ا... خامنه ای  نفرت 
مردم شرق آسیا از ارتش آمریکا را یادآور شدند 
و گفتند: آمریکایی ها هرجا دخالت کنند، منفور 
ملت ها هستند. مقام معظم رهبری حضور نظامی 
بیگانگان در منطقه را نیز مایه اختلاف و خسارت 
و ویرانی برشمردند و تأکید کردند: صلاح منطقه 
در این است که همه کشورها از ارتشی مستقل و 
متکی به ملت خود و هم افزا با ارتش های همسایگان 
برخوردار باشند. ایشان افزودند: ارتش های منطقه 
می توانند امنیت منطقه را تأمین کنند و نباید اجازه 
دهند که ارتش های بیگانه برای حفظ منافع خود، 
دخالت یا حضور نظامی داشته باشند. فرمانده کل 
قوا بیان کردند: حوادثی که در شمال غرب ایران، در 
برخی کشورهای همسایه در جریان است باید با 
همین منطق پرهیز از دادن مجوز حضور بیگانگان 
حل شود. ایشان گفتند: نیروهای مسلح کشور عزیز 
ما همواره با اقتدار همراه با عقلانیت عمل می کنند و 
این عقلانیت باید الگویی برای دیگر کشورها و عامل 
حل مسائل موجود باشد و همه بدانند که اگر کسی 
برای برادران خود چاه بکَند اول خودش در چاه 
می افتد. مقام معظم رهبری در پایان سخنانشان 
نیروهای مسلح را برای تداوم افتخار خدمت به ملت 
و کشور و افزایش روزافزون توانایی های مادی و 

معنوی توصیه مؤکد کردند.

رئیس جمهور: 

جلسه تثبیت قیمت ها و کنترل بازار برگزار شود
آرمان ملی: رئیس جمهور با تاکید بر اولویت بندی در 
برنامه های اقتصادی کشور دستور داد جلسه فوق العاده 
ستاد اقتصادی دولت با موضوع تثبیت قیمت ها و کنترل 
بازار در حوزه کالاهای اساسی و ارزاق عمومی برگزار 
شود. جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی دولت روز یکشنبه 
به ریاست سیدابراهیم رئیسی برگزار شد و در این جلسه 
معاونت اقتصادی رئیس جمهور و کارگروه های مربوطه 

گزارشی از آخرین وضعیت متغیرهای اقتصاد کلان و 
برنامه های پیشنهادی ۲۷گانه با رویکرد مساله شناسی 
و حل مسائل اقتصادی ارائه کردند. در جلسه امروز ستاد 
هماهنــگی اقتصادی دولت همچنیــن مقرر شــد 
برنامه های مذکور بر اساس اولویت بندی در جلسات 
ستاد هماهنگی اقتصادی دولت مورد بحث و تصمیم 
گیری قرار بگیرد. بر اســـاس این گزارش وصولی 

درآمدهای ناشی از فروش نفت و میعانات در شش ماهه 
اول سال ۱۴۰۰ معادل ۱۲ ماه سال ۱۳۹۹ بوده است. 
از جمله برنامه های پیشنهادی ۲۷گانه، ساماندهی بازار 
خودرو بود که کلیات این پیشنهاد مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت و مقرر شد جزئیات آن در جلسات بعدی 
مطرح و همچنین برخی از موارد حسب قانون به شورای 

اقتصاد ارجاع شود.

محمد تقی فاضل میبدی
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم

یـــادداشت

اتحادیه اروپا چند هفته پیش عنوان کرد که در نظر دارد 
دو میلیارد و ۶۰۰ میلیون یورو به ارمنستان کمک کند. این 
منابع مالی در زمینه  هایی نظیر زیرساخت  ها، محیط زیست، 
حمل و نقل و اجرای اصلاحات دموکراتیک استفاده می 
شوند. اتحادیه اروپا درباره تنش بین آذربایجان و ارمنستان 
بر این باور است که عقب  نشینی یگان های نظامی از مرزها 
در راستای آغاز روند صلح بین دو کشور بسیار حائز اهمیت 
است. رئیس شورای اروپا نیز از دو کشور خواسته بود که 
سخنرانی های خصمانه علیه یکدیگر را به منظور حل و فصل 
مشکلات پیچیده بین دو کشور کنار گذارند. میشل بر آمادگی 
اتحادیه اروپا بر حمایت از گروه مینسک وابسته به سازمان 
امنیت و همکاری اروپا در راستای تلاشش برای حل نزاع 
بین ارمنستان و آذربایجان درباره قره باغ تاکید کرد و افزود 
که دست برداشتن از اظهارات خصمانه بین دو کشور یکی از 
چهار شرط برای حل مشکلات منطقه است. دو کشور باید 
زبان سیاسی میانه  ای را در پیش گیرند تا به هر دو طرف اجازه 
دهد مسائل مربوط به اسیران و مین زدایی ها را با طرف  های 
دیگر مطرح کنند. در این میان این نگاه مشخصا اشتباه است 
که بر این باور بود که تعامل اروپا با ارمنستان صرفا بر پایه 
مشترکات دینی است. اروپا همواره به گونه ای سیاست خود 
را پیش می برد که بتواند اثرگذاری لازم را داشته باشد. مهم 
ترین ابزار آنها گروه مینسک است که کاربردی نیز تا این لحظه 
نداشته است. باید توجه داشت که بازیگران اصلی قفقاز امروز 
ترکیه و روسیه هستند. در مقابل نیز ایران و اسرائیل حضور 
داشتند و عملا یک گردهمایی قدرت در این مناقشه به وجود 
آمد و همین امر سبب شد تا اروپا نتواند نقش آفرینی لازم 
را داشته باشد زیرا قدرت های زیادی در این منطقه حضور 
دارند. از سوی دیگر اروپا نگاهی ویژه به منافع اسرائیل نیز 
دارد. امروزه اسرائیل به یک شریک برای جمهوری آذربایجان 
تبدیل شده است و مشخصا اروپا در مسیری که کاملا مخالف 
منافع اسرائیل است گام برنخواهد داشت. امروز به نظر 
می رسد که یک طرف برآیند تحولات قفقاز منجر به فشار بر 
ایران می شود و این نیز شاید به میل اروپا باشد تا ایران را بیشتر 
تحت فشار قرار دهند و ایران را به پای میز مذاکره کشانند. 
بنابراین اروپا شاید صرفا به همین کمک های مالی اکتفا کند 
و اقدام دیگری انجام ندهد زیرا آنها برای ورود به هر چالشی 
به ابعاد مختلف آن توجه می کنند و پس از سنجش وضعیت 
سیاسی و میدانی در این خصوص تصمیم گیری می کنند. 
همین امر سبب شده تا اروپا که در گذشته حامی ارمنستان 
بوده، امروز به حمایت معنوی از ارمنستان اکتفا کند و حتی 
آنها را مجبور کند که کمک های مالی را صرفا در حوزه های 

خاص خرج کنند.

چرایی سکوت اروپا در مقابل تحولات قفقاز؟

آرمان ملــی: تحـــــولات اخـــیر 
آذربایجان باعث شده تا این روزها اکثر 
اخبار و تحلیل ها پیرامون این کشور و 
مسائلش در خصوص ایران و اظهارات 
اخیر رئیس جمهور این کشور در ارتباط 
با مرزهای سرزمینی این کشور باشد. 
این در حالی است که ایران همواره نسبت 
به حسن همجواری با آذربایجان تاکید 
داشته و این کشور را از همسایگان دوست 
قلمداد کرده است. با این حال اتفاقات 
اخیر در مرزهای آذربایجان، جلوگیری 
از رفت وآمد تریلی های ایرانی به مقصد 
اروپا و تحرکات خصمانه  و شیطنت آمیز 
صهیونیست ها در آذربایجان باعث شد تا 
مقامات مسئول در کشورمان نیز نسبت 
به ایــن تحولات واکنـــش نشان دهند و 
نسبــــت بــه ماجراجویی  های کودکانه 
آذربایجان در شـــمال غرب ایران هشدار 
دهند. در ایـــــن راستا در جمعه ای که 
گذشت حتـــی رزمایش فاتحان خیبر از 
سوی ارتش جمهوری اسلامی در مرزهای 
شمال شرقی برگزار شد تا به صهیونیست ها 
بفهماند دست از هــــر گونه شیطنت در 
منطقه و کشورهای همسایه ایران بردارند 
و همچنین قدرت خود را بــه رخ برخی 
کشورهای منطقه کشـــاند که از در تقابل 
با ایران برنخیزند. در همین مسیر بود که 
شامگاه شنبه الهام علی اف رئیس جمهور 
آذربایجان در یک عقب نشینی آشکار 
بر حمایت آذربایجان از طرح همکاری 
منطقه ای کشورهای منطقه قفقاز با ایران، 
روسیه و ترکیه تاکید کرد. این در حالی 
است که بسیاری این نوع موضع گیری 
علی اف را به واسطه هشدار مقامات ایران 
و برگزاری رزمایش فاتحان خیبر دانستند. 
اما حال خبر می رسد که آذربایجانی ها 
قصد دارند مانور نظامی مشترکی را با 
ترکیه بیخ گوش ایران در مرزهای نخجوان 
برگزار کنند. آن طور که در خبرها آمده 
آنکارا و باکو طی بیانیه ای از برنامه این دو 
کشور برای اجرای یک رزمایش بزرگ در 
منطقه نخجوان و در نزدیکی مرزهای ایران 
و ارمنستان خبر داده اند. این رزمایش که 

»برادری خلل ناپذیر« نام دارد قرار است از 
۵ اکتبر )۱۳ مهر( آغاز شده و ۸ اکتبر )۱۶ 

مهر( پایان یابد.
 گسترش حوزه نفوذ

در میـــان کشورهــــای منطقه یکی 
از کشورها همواره داعیه امپراطوری و 
بسط و گسترش قلمرو خود را داشته است 
و در همین راستا تلاش دارد در هر نقطه از 
آسیا منافعی برای خود تعریف کرده و در 
آن حضور پیدا کند. ترکیه کشوری است 
که قصد قد کشیدن دارد چنانکه چندی 
پیش اردوغان رئیس جمهور این کشور 
گفت که »پس از این هیچ کشوری نباید 
بدون هماهنگی با ترکیه  دست به اقدامی 
بزند.« این در حالی است که ترکیه یکی 
از طرف های فعال در کشمکش برای 
دستیابی به نفوذ در آسیای میانه است و 
به رغم نداشتن ارتباط مستقیم جغرافیایی 
با این منطقه، از ابزارهای ایدئولوژیک 
و فرهنگی و اقتصادی برای نفوذ مورد 
نظر بهره برداری می کند. تحرکات سریع 
ترکیه برای نفوذ در آسیای میانه بعد از 
فروپاشی اتحاد شوروی را می توان در 
چارچوب رقابت با فدراسیون روسیه و 
منطقه ای  رقبای  نفوذ  از  جلوگیری 
به ویژه ایران تفسیر کرد. ترکیه در بخش 
فرهنگی و ایدئولوژیکی بر وجوه مشترک با 
کشورهای آسیای میانه مثل زبان مشترک 
تاکید کرده و می کند ولی هدف واقعی اش، 
همگرایی اقتصادی و تجاری است نه 
احیای باورهای قدیمی یا ادعاهای تاریخی 
زبان.«  ترک  مثل »وحدت ملت های 

ترکیه در تعـــامل سیاسی با کشورهای 
آسیای میانه تلاش کرده خود را کشوری 
الگو معرفی کند که دموکراسی غربی را 
با مدل حکومت اسلامی در آمیخته است. 
ولی این تبلیغات، تاثیر مورد نظر مقامات 
ترکیه را ایجاد نکرده چرا که کشورهای تازه 
استقلال یافته از اتحاد شوروی، ساختاری 
همگون نداشتند و با طوفانی از مشکلات 
داخلی مواجه شدند که آنها را مجبور 
نموده  برای حل مشکلات به طرف های 
مختلف بین المللی و منطقه ای متمایل 
شوند. ایران در نزدیک شدن به کشورهای 
آسیای میانه دو موضوع امنیت و رقابت 
منطقه ای را مدنظر داشت تا از یک طرف 
راه را به روی دیگر قدرت های منطقه ای 
برای بهره برداری از شکاف های سیاسی در 
کشورهای این منطقه ببندد و از سوی دیگر 
خطرات امنیتی ناشی از نفوذ قدرت های 
بین المللی مثل آمریکا و روسیه و همچنین 
قدرت های منطقه ای مثل ترکیه و اسرائیل 
و کشورهای خلیجی را کاهش دهد. آنچه 
مسلم است رقابت ترکیه و ایران برای 
نفوذ در آسیای میانه با منابع انرژی این 
کشورها ارتباط دارد و ترکیه درصدد 
است به هر نحوی که شده بر مبنای منافع 
تعریف کرده خود در این منطقه به فعالیت 
بپردازد. حضور و تاثیر در کشورهایی مثل 
آذربایجان و امثالهم نیز در همین راستا 
معنا می شود. اینکه ترکی در مقام حمایت 
از آذربایجان در یک سال گذشته بر آمده 
جدای از مسائل قومیتی و زبانی حوزه 
نفوذ این کشور را بیشتر کرده است. همین 

مورد است که باعث شده آذربایجانی ها 
تحت تاثیر ترکیه دست به اقداماتی بزنند 
که چندان برایشان خوشایند نخواهد بود.

 رزمایش مشترک 
جمهوری آذربایجان و ترکیه در نزدیکی 
مرز با ارمنستان در نخجوان رزمایش های 
نظامی مشترکی را در روزهای ۵ تا ۸ اکتبر 
برگزار خواهند کرد. وزارت دفاع ترکیه با 
نشر خبری می گوید که »مرحله بعدی 
رزمایش های »اخوان تزلزل ناپذیر ۲۰۲۱« 
در نخجوان در تاریخ۸-۵  اکتبر برگزار 
می شود. هدف از این رزمایش ها توسعه 
همکاری و تعامل بین نیروهای مسلح ترکیه 
و آذربایجان است.« سخنگوی وزارت دفاع 
ترکیه گفته است که »به منظور کمک به 
ارتش آذربایجان، نیروهای مسلح ترکیه 
همچنان به حمایت خود برای پاکسازی 
مین و آموزش در مناطق آزاد شده از اشغال 
ارمنستان ادامه می دهد.« آذربایجان و 
ترکیه به طور منظم رزمایش های نظامی 
مشتــــرکی را انجـــام می دهند. پیش 
از این نیروهای ویژه دو کشور رزمایش 
مشترکی را در منطقه لاچین، در قره باغ 
برگزار کردند. این اولین تمرین از زمان 
تشدید در خزان سال گذشته بود. تمرینات 
مشترک نیروهای ویژه آذربایجان، ترکیه و 
پاکستان نیز در باکو برگزار شد. وزارت دفاع 
آذربایجان هنوز بیانیه ای رسمی در مورد 
این رزمایش ها منتشر نکرده است. پیش از 
این ۳ کشور ترکیه، آذربایجان و پاکستان 
در ۲۱ شهریور ماه سال جاری رزمایشی 
تحت عنوان »سه برادر« در جمهوری 
آذربایجان برگزار کرده بودند که افزایش 
همکاری های مشترک، تعامل نیرو های ویژه 
سه کشور در عملیات های رزمی، آمادگی 
برای عملیات ها در دوران صلح و جنگ، 
تبادل تجربه و دانش از اهداف برگزاری این 
رزمایش اعلام شده بود. این مانور مشترک 
از ۱۲ سپتامبر )۲۱ شهریور ماه( آغاز و ۲۱ 
سپتامبر )۳۰ شهریور ادامه داشت.  دو 
کشور ترکیه و پاکستان در جنگ ۴۴ روزه  
جمهوری آذربایجان با ارمنستان مواضع 
مشترکی داشتند. این در حالی است که 
جمهوری آذربایجان در تابستان سال ۲۰۱۷ 
میلادی قرارداد خرید ۱۰ فروند هواپیمای 
نظامی سوپر موشاک برای ارتش این کشور 

را با پاکستان امضا کرده است.

»آرمان ملی« از تحولات اخیر آذربایجان گزارش می  کند:  

برگزاري مانور مشترک ترکیه و آذربایجان 
مرتضی مکی  

 تحلیلگر مسائل بین الملل

تاکید فرمانده کل قوا در مراسم دانش آموختگی نیروهای مسلح با اشاره به مسائل همسایگان در شمال غرب

همسايگان را به بيگانگان ترجيح دهيد
  راه حل حوادث شمال غرب جلوگیری از دخالت ارتش های بیگانه است      

 تامین امنیت با تکیه بر دیگران یک توهم است


